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> Se sabrà tot: periodisme, corrupció, política i 


poder, són alguns dels ingredients de la seva darrera 


novel·la. El títol, abans de saber-ne el contingut, ha 


degut d’intimidar molta gent? 


Doncs em consta que a algú potser sí. Però no 


escric una novel·la per trinxar a ningú, ni per enviar 


missatges xifrats als polítics. Si algú se sent inti-


midat potser és perquè no té la consciència prou 


tranquil·la. 


> Quan en alguna entrevista li han preguntat de què 


va el llibre, vostè ha afirmat  amb rotunditat que, 


entre altres temes, tracta sobre la manca de llibertat. 


De l’ofi ci? De les persones en general?


Parlo de la manca de llibertat des de dos vessants: 


la premsa i els immigrants. La manca de llibertat 


de la premsa en tant que és un ofici amenaçat. 


Amenaçat pels interessos polítics i pels amos dels 


mitjans de comunicació. Amenaçat perquè els 


periodistes (que volen conservar la feina, perquè 


econòmicament són temps difícils), sovint prioritzen 


no buscar-se problemes per damunt de fer la seva 


feina, que és la d’explicar les coses que passen. I la 


novel·la també fa referència a la manca de llibertat 


de la gent que arriba a casa nostra amb l’esperança 


de viure millor que als seus països i es troben, en 


massa casos, que són extorquits per màfi es dels 


seus propis països. Al llibre explico el sistema sofi s-


ticat de xantatge que pateixen alguns pakistanesos 


del Raval que malden per viure tranquil·lament i 


als quals la màfi a els canvia la vida. O un cas més 


evident als ulls de tothom és veure com a la nit, a la 


Rambla de Barcelona, una vintena de noies subsa-


harianes són esclavitzades per proxenetes i han de 


practicar la prostitució al mig del carrer, a l’entorn 


del Born o al carrer Petritxol. 


> La novel·la té un caràcter coral i, malgrat que 


podríem convenir que el periodista és el protago-


nista principal, hi apareixen altres personatges que 


tenen un paper important. Tots plegats, però, amb 


algun denominador comú?


Xavier Bosch i Sancho és periodista. 


Actualment presenta i dirigeix el 


programa Àgora, de TV3. Llicenciat 


en ciències de la comunicació 


per la Universitat Autònoma de 


Barcelona (UAB), ha desenvolupat 


la seva activitat en diversos mitjans 


de comunicació de ràdio, televisió i 


premsa escrita. És autor de diversos 


llibres, i ha estat guanyador del 


premi Ondas, i el 2009 del Premi 


Sant Jordi de novel·la, amb l’obra 


Se sabrà tot. Des del novembre del 


2007 fi ns al fi nal de novembre del 


2008 va ser director del diari Avui. 
És pare d’alumnes de l’Escola Thau 


Sant Cugat.
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el temps necessari per escriure-la. I m’ha anat de 


fàbula. No com a teràpia, que no me’n calia, sinó 


per adonar-me de què és el que realment m’agrada 


a la vida: escriure.


> Vostè és un periodista polièdric. Té experiència 


professional en tots els terrenys, ràdio, televisió, 


premsa escrita, narrativa, etc., diferents mitjans en 


els quals el llenguatge, la comunicació, té connota-


cions diferents. En quin d’aquests, però, es troba 


més a gust?


A tot arreu. L’important és gaudir del moment i de la 


feina que es fa. Recordo un article del Josep Maria 


Espinàs, a l’AVUI, explicant que la gent no sabia 


gaudir. Deia que la gent va al cinema a la tarda i no 


gaudeix de la pel·lícula perquè es passa l’estona 


pensant on anirà a sopar quan surti del cinema. I 


quan està sopant, tampoc no gaudeix prou perquè 


està rumiant on anirà a fer la copa de després. Jo 


m’estimo més planifi car abans i gaudir del cinema, 


del restaurant i del suc de pinya. No puc dir de la 


copa, perquè a mi això de l’alcohol i de sortir de nit...


> A més dels diferents mitjans en els quals ha 


treballat, també podríem dir que ha exercit la tasca 


periodística conreant diversos gèneres: humor, 


esports, periodisme d’investigació, corresponsal, 


articulista, etc. Es considera un professional polifa-


cètic, o bé és l’autèntic perfi l d’un periodista? 


És difícil buscar denominadors comuns en els 


personatges d’una novel·la coral com és Se sabrà 


tot. Si més no, l’autor, a l’hora de pensar perfi ls i 


tarannàs, mira de defi nir personatges, precisament, 


que siguin diferents els uns dels altres. Del que m’ha 


fet adonar algun lector, i té raó, és que quatre dels 


protagonistes principals, el director Dani Santana, 


el Senza, la intendent dels Mossos i el Riera, que 


és el periodista veterà, tots quatre són personatges 


molt solitaris que estan entregats, en cos i ànima,  


a la seva feina. El que sí que és veritat, buscant 


més trets en comú entre els personatges, és que 


qui més qui menys, a la novel·la, està agafat pels 


ous pel seu passat. Una de les frases que s’ha fet 


més cèlebre de la novel·la és precisament aquella 


de “Tothom té un titular a cinc columnes que li pot 


ensorrar la vida”. 


> Esperem que comprengui que, sabent de què va la 


novel·la, no li puguem estalviar aquesta pregunta. La 


seva marxa del diari AVUI ha tingut alguna infl uència, 


o de  relació causa-efecte, en el fet d’escriure-la?


Sens dubte. Sense haver tingut la sort de dirigir 


un diari, m’hauria sortit una novel·la més ingènua, 


amb menys mala llet. En això del periodisme, com 


més amunt estàs en l’escalafó de la responsabi-


litat, més vas perdent la innocència. En qualsevol 


cas, però, aquesta novel·la feia temps que la duia al 


cap i va ser en deixar el diari AVUI que vaig trobar 


Diàleg Conversa amb Xavier Bosch
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Polifacètic és la manera positiva de dir-ho.Tastaolletes 


tindria, potser, connotacions més negatives. En qual-


sevol cas, crec que el periodista ha de saber compa-


ginar una especialització (per marcar diferències 


amb la resta de companys) però ha de tenir, també 


i sobretot, una curiositat universal. Malament rai del 


periodista que no sigui tafaner de mena. I jo, en sóc. 


> Parlant d’esports i tot recordant el programa 


Aquest any cent (1999), del qual va ser un dels crea-


dors, què ha representat i/o segueix representant el 


Barça a Catalunya? Està justifi cat allò de «més que 


un club»? De qui és el Barça?


El Barça és dels socis, són els amos del club, per 


més que algunes juntes directives hagin tingut la 


temptació de gestionar el club al marge del soci, 


i donant-li molt poques explicacions. Espero que 


el proper president del Barça sigui, d’una vegada, 


veritablement transparent per al soci. Pel que fa al


 “més que un club” és una defi nició que està justifi -


cada per raons històriques. La funció substitutòria 


del Barça va ser molt important els anys de la negra 


nit; quan no es podia aixecar la bandera catalana, 


molta gent va aixecar la del Barça. 
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> En una línia semblant, quin és el paper que hauria 


d’assumir la família en l’educació dels fi lls? Creu que 


anem a l’hora i en una mateixa direcció?


Pel que he vist al Thau, em sembla que sí, que pares 


i escola remem en la mateixa direcció. I remem 


amb l’empenta d’aquells estudiants d’Oxford que 


cada any es baten en duel amb els col·legues de 


Cambridge per les aigües del Tàmesi. Ara bé, de 


l’escola esperes que els nens n’obtinguin conei-


xements i convivència, però l’educació és, en un 


percentatge altíssim, responsabilitat de la família. 


No podem caure en el parany de pensar que a 


l’escola ja ens l’educaran mentre a casa construïm 


prínceps i princeses a qui s’ha de concedir tot. En 


aquest sentit, és clar que escola i pares hem d’anar 


molt a l’hora. 


> Entre tots ho farem tot, o ningú no farà res? Com 


ens en sortirem, de la situació en què es troba el 


país? Té alguna recepta?


> Parodiant una cançó, el nostre país és tan petit 


que no arriba a la categoria de nació. Els periodistes 


poden o han de prendre partit? Es vol definir en 


aquest sentit?


Personalment, no tinc cap problema per dir que jo 


em sento català i prou. El passaport o el sentiment, 


però, no hauria d’interferir per res en la feina de cap 


periodista. Cal saber separar les coses. 


> La nostra és una institució educativa amb més de 50 


anys d’història. Tenim una missió important: eduquem 


els ciutadans del futur. Quins valors creu que hauria 


de transmetre l’escola? Creu que n’hi ha prou amb allò 


que en diuen educació per la ciutadania?


L’educació per la ciutadania em sembla un terme 


redundant. Jo crec en l’escola, crec en els valors i 


l’educació com els dos instruments bàsics de futur. 


Per a l’esdevenidor personal de cada nen i nena, 


però sobretot per al futur del país i de la societat. 


D’aquí 20 o 30 anys serem el que ells rebin. 


Diàleg Conversa amb Xavier Bosch
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De la crisi, ens en sortirem amb sacrifi cis i treballant 


més. Nacionalment ens en sortirem persistint, sense 


defallir. De l’encaix amb Espanya, difícilment ens en 


sortirem. Ara mateix, fa 50 anys que Salvador Espriu 


va escriure La pell de brau i, vés per on, aquells 


poemes ens demostren que, ara, en democràcia, 


estem igual que fa mig segle en plena dictadura. 


El diàleg de sords és impossible i, per més peda-


gogia que fem, si no t’escolten, malament rai. Em fa 


l’efecte que ens equivoquem en el diagnòstic i en la 


solució. Ens pensem que és un problema que ens 


ha de resoldre aquesta política de nyigui-nyogui que 


tenim i, en realitat, és una diferència cultural. 
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